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خودروهارازودترازموعدتحویلمیدهیم
تعدادی از مشتریان خودروسازان خصوصی از ارسال 
پیامک های واریز وجه برای خودروهای منتخبشان در 
فروش های یکپارچه خبر داده اند؛ این پیامک واریز زودتر از 
موعد با برنامه ریزی مشتریان برای فراهم کردن مبلغ خودرو 
منافات داشته و آنها را به دردسر انداخته است. به گزارش 
ایسنا، در آخرین روزهای هفته گذشته، دو شرکت خودرویی 
مدیران خودرو و کرمان موتور برای مشتریان خود در مرحله 
اول سامانه یکپارچه فروش خودروها که نوبتشان زمستان 
۱۴۰۲ )ویژه مشتریان مدیران خودرو( و بهار ۱۴۰۳ )ویژه 
مشتریان کرمان موتور( بود پیامک واریز وجه در موعد ۲۱ 
تا ۲۵ تیرماه ارسال کردند و تعدادی از شرکت کنندگان در 
فروش یکپارچه خودروها که متقاضی محصولات این دو 
شرکت خودرویی بودند در تماس با این خبرگزاری اعلام 
کردند که با توجه به ارسال پیامک واریز وجه زودتر از موعد 
دچار مشکل شده اند؛ چرا که برای فراهم کردن وجه خودرو 
برای زمستان ۱۴۰۲/ بهار ۱۴۰۳ برنامه ریزی کرده بودند و در 
حال حاضر جور کردن این مبالغ برایشان مقدور نیست. در 
پیگیری ایسنا از گروه صنعتی مدیران خودرو، اعلام شد که 
اکنون مشتری باید نماینده مورد نظر خود را انتخاب و تنها ۳۰ 
درصد از مبلغ خودرو را واریز کند؛ و الباقی وجه خودرو را در 
زمان صدور دعوتنامه برای تکمیل وجه و دریافت خودرو واریز 
کنند اما مشتریان کرمان موتور اعلام کردند که این شرکت در 
این موعد مقرر که آن را پایان وقت اداری ۲۶ تیر ماه هم تمدید 
کرده، تمام وجه خودرو را مطالبه کرده است. کرمان موتور در 
این خصوص، پاسخ داد این شرکت تصمیم دارد، به جای بهار 
سال آینده، خودروها را زودتر از موعد مقرر و به صورت ۹۰ روزه 

و ۱۲۰ روزه تحویل مشتریان دهد. 

دلارتاکجاافتمیکند؟
قیمت دلار روز گذشته با کاهش مواجه شد و در کانال ۴8 
هزار تومانی قرار گرفت. سراشیبی قیمت دلار از معاملات پشت 
خطی شب گذشته آغاز شده بود؛ برخی علت کاهش قیمت 
دلار را کاهش قیمت درهم در بازار آزاد و ثبات نرخ حواله این 
ارز طی دو روز گذشته می دانند. قیمت دلار دیروز در کانال 
۴8 هزار تومانی قرار گرفت. بررسی میدانی تجارت نیوز از بازار 
آزاد ارز فردوسی نشان می دهد قیمت دلار از آغاز معاملات 
امروز تا این لحظه بین دو بازه قیمتی ۴8 هزار و 8۰۰ تومان تا 
۴۹ هزار تومان نوسان می کند. طی روزهای گذشته معاملات 
دلار با کاهش تقاضا روبه رو شده بود اما امروز متقاضیان دوباره 
به بازار آمده اند و بی توجه به قیمت های اعلامی در سایت ها 
و کانال های تلگرامی، در یک بازه ۲۰۰ تومانی ۴8. 8 تا ۴۹ 
هزار تومان در حال خرید و فروش هستند که به نظر می رسد 
از یکسو قیمت دلار در حال تلاش برای حفظ کانال ۴۹ هزار 
تومانی است و از سوی دیگر، طرفداران کاهش قیمت، تمام 
نیروی خود را برای پایین کشیدن دلار در کریدور ۴۰ هزار 
تومانی به کار بسته اند و در حال حاضر بر اساس درهم ۱۳ 
هزار و ۳۵۰ تومانی در بازار آزاد، قیمت دلار درهم نیز در کانال 
۴8 هزار تومانی قرار گرفته و به ۴8 هزار و ۹۹۴ تومان رسیده 
است. به گزارش تجارت نیوز، ترس از کاهش تقاضا در ماه محرم 
به عنوان یکی از دلایل کاهش قیمت دلار برشمرده می شود. در 
همین حال همان طور که گفته شد، یکی دیگر از عوامل اصلی 
کاهش قیمت دلار طی دو روز گذشته و از دست رفتن توان 
صعود برای این ارز را می توان به قدرت نمایی بانک مرکزی برای 

کنترل قیمت از طریق درهم امارات دانست. 

خبروزیراقتصاد
ازاتقاقاتخوبتجاریبینایرانوچین

وزیر اقتصاد با اشاره به برگزاری کمیسیون همکاری های 
مشترک ایران و چین نوشت: به زودی شاهد اتفاقات خوب بین 
ایران و چین در حوزه های تجاری و سرمایه گذاری خواهیم بود. 
وزیر امور اقتصاد و دارایی اعلام کرد که به زودی شاهد اتفاقات 
خوب بین ایران و چین در حوزه های تجاری و سرمایه گذاری 
خواهیم بود. به گزارش تسنیم، سید احسان خاندوزی در 
صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت:  کمیسیون 
همکاری های مشترک ایران و چین را پس از ۴ سال  و نیم 
برگزار کردیم. توافقات سفر رئیس جمهور به پروژه های کاملا 
مشخص تبدیل شد. با فضای سازنده کمیسیون، به زودی 
شاهد اتفاقات خوبی در حوزه های تجاری و سرمایه گذاری 

خواهیم بود. 

واکنشوزیرکشوربهافزایشقیمتبنزین
احمد وحیدی، وزیر کشور هرگونه احتمال درباره افزایش 
قیمت بنزین را رد کرد او در پاسخ به پرسشی درباره احتمال 
افزایش قیمت بنزین، اظهار کرد: این موضوع کاملًا شایعه است 

و خلاف واقعیت؛ هیچ افزایش قیمتی نخواهیم داشت. 
به گزارش ایسنا، وی در پاسخ به این پرسش که آیا دولت 
در این زمینه برنامه ریزی برای آینده دارد یا احتمال دو - سه 
نرخی شدن بنزین وجود دارد یا نه، تاکید کرد: خیر؛ اصلا دولت 

برنامه ای در این زمینه ندارد. 

بازارطلاوسکهریزشیشد
کاهش قیمت دلار دیروز به بازار طلا و سکه هم رسید. قیمت 
طلا به کف کانال فعلی  رسید و قیمت سکه هم میانه کانال ۲۷ 
میلیون تومان را از دست داد و قیمت دلار روز گذشته رکورد 
کاهشی جدیدی را ثبت کرد و تا ۴8 هزار و ۶۰۰ تومان ریخت. 
این کاهش قیمت دلار تاثیر فوری خود را بر بازار طلا و سکه هم 
گذاشت همچنین قیمت طلا به گرمی دو میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان رسید. قیمت سکه امامی ۲۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
شد. این رقم در حالی است که قیمت سکه امامی روز گذشته 
۲8 میلیون و ۱۰۰ هزار تومان بود. این یعنی قیمت سکه ظرف 
یک روز ۶۰۰ هزار تومان ریزش داشت. به گزارش تجارت نیوز، 
قیمت سکه بهار آزادی با حدود ۶۰۰ هزار تومان کاهش به ۲۴ 
میلیون و ۶8۰ هزار تومان رسید. نیم سکه بالاخره کانال ۱۵ 
میلیون تومان را از دست داد و به ۱۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان 
هم رفت اما دوباره به کانال قبل برگشت و قیمت ربع سکه هم 
کانال ۱۰ میلیون تومان را از دست داد و به ۹ میلیون و ۹۰۰ 

هزار تومان رسید. 

اخبار

معاملاتپرفشاردرتالارشیشهای
آرمان ملی: بورس تهران روز گذشته هم 
معاملات پرفشاری را تجربه کرد و اغلب سهام 
بازار در دامنه منفی سنگین معامله شدند و 
اوضاع بازار سهام بحرانی شد . شاخص کل 
بورس تهران در پایان معاملات دیروز با ۴۹ 
هزار و ۵۹۳ واحد کاهش، در ارتفاع ۲ میلیون و 
۲۱ هزار واحدی ایستاد و شاخص هم وزن با ۱۹ 
 هزار و ۵۱۵ واحد کاهش به ۷۰8 هزار و ۴۹۶ 
واحد و شاخص قیمت با ۱۱ هزار و ۲۲۵ واحد 
افت به ۴۰۷ هزار و ۵۴8 واحد رسید همچنین 
در معاملات بورس تهران، بیش از هشت میلیارد 
و ۱۶۹ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به 
ارزش ۵۴ هزار و ۵۹ میلیارد ریال معامله شد. 
 پست بانک ایران )وپست( با ۷۱ واحد، صنایع 
سیمان دشتستان )سدشت( با ۶۴ واحد و تولید 
مواد اولیه داروپخش )دتماد( با ۲۷ واحد تاثیر 
مثبت بر شاخص بورس داشتند در مقابل صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با چهار هزار 
و ۳۹۰ واحد، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با 
چهار هزار و ۱۳۱ واحد، شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی )شستا( با یک هزار و ۹۵۶ واحد، 
نفت و گاز پتروشیمی تامین )تاپیکو( با یک هزار 
و ۷۶۵ واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با یک 
هزار و ۶۶۵ واحد، بانک ملت )وبملت( با یک 
هزار و ۶۱۱ واحد و شرکت سرمایه گذاری غدیر 
)وغدیر( با یک هزار و ۵8۵ واحد تاثیر منفی بر 
شاخص بورس داشتند. بر پایه این گزارش، گروه 
مالی شهر )شهر(، ایران خودرو )خودرو(، بانک 
ملت )وبملت(، شرکت سرمایه گذاری تامین 
اجتماعی )شستا( گسترش سرمایه گذاری 
ایران خودرو )خگستر(، فولاد مبارکه اصفهان 
)فولاد( و سایپا )خساپا( در نمادهای پرُتراکنش 
قرار داشتند. گروه خودرو هم در معاملات دیروز 
صدرنشین برترین گروه های صنعت شد و در 
این گروه یک میلیارد و ۱۲۰ میلیون برگه 
سهم به ارزش چهار هزار و ۵۱۷ میلیارد ریال 
دادوستد شد. شاخص فرابورس نیز در روز 
جاری بیش از ۷۰۷ واحد کاهش داشت و به 
۲۶ هزار و ۴۷8 واحد رسید. در این بازار بیش از 
چهار میلیارد و ۵۰۷ میلیون برگه سهم و اوراق 
مالی داد و ستد شد. قاسم ایران )قاسم(، جنرال 
مکانیک )رنیک(، شیر پاستوریزه پگاه فارس 
)غفارس( و کشتیرانی دریای خزر )حخزر( تأثیر 
مثبت بر شاخص فرابورس داشتند در مقابل 
پلیمر آریاساسول )آریا(، سنگ آهن گهرزمین 
)کگهر(، شرکت سرمایه گذاری مالی سپهر 
صادرات )وسپهر(، ایران خودرو دیزل )خاور(، 
پتروشیمی تندگویان )شگویا(، فولاد هرمزگان 
جنوب )هرمز( و گروه انتخاب الکترونیک آرمان 
)انتخاب( با تأثیر منفی بر این شاخص همراه 
بودند.  چنانچه بخواهیم شرایط روز بازار را در 
نظر بگیریم باید گفت که احتمال کمتر شدن 
دوره اصلاحی بازار بسیار زیاد است و زمانی 
که بازار افت های ۴- ۵ ماهه را ثبت می کرد، 
بورس در روند نزولی بود. در روندهای نزولی 
معمولا طول دوره اصلاح بیشتر از طول دوره 
رشد است و در روندهای صعودی هم وضعیت 
برعکس می شود و طول دوره رشد بیشتر از 
طول دوره اصلاح است. حالا که بازار وارد یک فاز 
صعودی شده و سقف سال ۹۹ خود را شکسته، 
همچنان فرضیه ادامه روند صعودی برقرار 
است و بنابراین نباید انتظار داشت که این بار 
اصلاح بورس به ۵ ماه برسد که با وجود تمام 
این شرایط، در کوتاه مدت وضعیت متفاوت 
است و به نظر می رسد همچنان ادامه اصلاح را 
داشته باشیم. برای امروز هم پیش بینی می شود 
که بازار مجددا با افت شاخص ها مواجه شود 
که البته به دلیل رسیدن به محدوده حمایتی، 
بعید است افت شاخص ها خیلی عمیق باشد. 
در حال حاضر مشکل اصلی بازار، کم شدن 
مجدد ارزش معاملات است که به عدد ۴۴۰۰ 
میلیارد تومان در معاملات روز شنبه رسیده 
است و برای بهتر شدن وضعیت، ارزش معاملات 
باید رشد داشته باشد البته بخشی از کم شدن 
ارزش معاملات به دلیل توقف برخی نمادها 
جهت برگزاری مجمع است. اما با توجه به 
اینکه مجمع بسیاری از شرکت های بزرگ از 
۲8 الی ۳۱ تیرماه برگزار می شود، متوقف شدن 
این نمادها شوک جدیدی به ارزش معاملات 
وارد خواهد کرد و حتی ممکن است ارزش 
معاملات تا حدود ۳۰۰۰ میلیارد تومان نیز 
کاهش داشته باشد. نمادهای فارس، فولاد و 
شستا بیشترین تاثیر منفی را بر روی شاخص 
گذاشتند و شاخص کل هم وزن نیز در انتهای 
معاملات دیروز با کاهش ۲. ۶8 درصدی به 
سطح ۷۰8 هزار واحدی رسید و ارزش معاملات 
خرد بازار سهام دیروز به ۵۳۰۰ میلیارد تومان 
رسید. از این مقدار ۳۱۰۰ میلیارد متعلق به 
بازار بورس، ۱8۰۰ میلیارد متعلق به فرابورس 
و ۴8۰ میلیارد متعلق به صندوق های سهامی 
بوده است، همچنین حقیقی ها باز هم خروج 
پول سنگینی رقم زدند و در انتهای معاملات 
دیروز ۹۷۶ میلیارد پول از بازار سهام خارج 
کردند و سرانه خرید اشخاص حقیقی نیز در 
انتهای معاملات دیروز به ۱۹. ۳ میلیون تومان 
و سرانه فروش آنها به ۲۳. ۳ میلیون تومان 
رسید. از دید تحلیلگران تکنیکال بازار به نقاط 
خوبی رسیده و ممکن است از همین نقاط، به 
سمت بالا برگردد، اما فعلا نشانه های مثبتی از 
بازگشت بازار به سمت بالا مشاهده نمی شود 
همچنین دیروز بازار مثبت آغاز به کار کرد، اما 
خیلی زود عرضه ها شدت گرفت و شاخص کل 
تمام رشدی که داشت را عقب نشینی کرد حتی 
مقداری هم افت در شاخص کل ثبت شد که 

البته میزان زیادی نبود. 

  آرمان ملی: تفکیک مجدد وزارت بازرگانی از 
وزارتخانه کنونی صمت در حالی در جلسه علنی 
روز گذشته مجلس بررسی شد که پیشنهاد ادغام 
دو وزارتخانه بازرگانی و صمت در تیرماه ۱۳۹۰ با 
هدف کوچک سازی دولت، تقویت فرآیند تنظیم 
بازار، تأمین مواد اولیه و محصولات مورد نیاز، 
رونق واردات و صادرات، رفع موانع و رانت های 
احتمالی عملیاتی شد اما مدتی است که مجدداً 
نمایندگان خیز تفکیک وزارت بازرگانی از 
صمت را برداشته اند و پس از کش و قوس های 
فراوان در نهایت در جلسه روز گذشته مجلس 
کلیات این طرح تصویب شد اما کارشناسان 
معتقدند با تفکیک این دو وزارتخانه علاوه بر 
اینکه هزینه های بسیاری برای رتق و فتق امور 
و تشکیل دفاتر بر دولت تحمیل می کند، موانع 
اجرای کار برای فعالان بخش اقتصادی برای 
اخذ مجوز فعالیت و واردات را افزایش می دهد 
و علاوه بر این تاثیری در سامان بخشی به بازار 
افسارگسیخته نخواهد داشت. برزو کاظمی، 
کارشناس اقتصادی در این خصوص به »آرمان 
ملی« گفت: کاهش هزینه های دولت یکی از 
ضرورت ها در دوره های مختلف برشمرده شده و 
این امر به ویژه در سال جاری نیز در دستور کار 
دولت قرار گرفته است تا از تحمیل هزینه های 
گزاف به مردم جلوگیری شود، هرچند دولت 
در سیاست های در پیش گرفته در سال جاری با 
تعریف پایه های جدید مالیاتی سعی کرده است 
که درآمدهای مالیاتی خود را محقق سازد اما این 
انتظار همگانی وجود دارد تا کوچک سازی دولت 
در ابعاد مختلف نیز در مسیر کاهش هزینه های 
دولتی حرکت کند، اما تصویب تشکیل وزارت 
بازرگانی برخلاف آن چیزی است که حتی 
خود دولت نیز بر آن تاکید می کند. او اضافه 
کرد: تفکیک دو وزارتخانه بازرگانی و صنعت 
و معدن بیشتر از اینکه از نظر اقتصادی قابل 
بررسی باشد باید از منظر سیاسی یا اقتصاد 
سیاسی به آن پرداخت هرچند مطرح شدن 
تفکیک دو وزارتخانه بازرگانی از صمت از مدت ها 
پیش مطرح شده بود، اما قبلًا به دلیل مخالفت 
کارشناسان و صاحب نظران این امر متوقف و 
مسکوت ماند تا شاید راه  گریزی برای فاطمی 
امین وزیر وقت از استیضاح باشد، اما گویا با 
برکناری فاطمی امین وزیر سابق وزارت صمت، 
به نوعی تعیین تکلیفی برای طرح تفکیک وزارت 
بازرگانی از صمت نیز صورت گرفت و در نهایت 
نمایندگان مهر تایید بر این جدایی گذاشتند، هر 
چند برخی از نمایندگان در پایان روز استیضاح 
وزیر صمت که به برکناری فاطمی امین رای 
دادند معتقد بودند باید از ظرفیت های مطلوب 
فاطمی امین در قالب وزارت بازرگانی )که هنوز 
تشکیل نشده( به نحو احسن بهره جست و در 
حقیقت پیشاپیش ، با قاطعیت در همان زمان بر 
تشکیل وزارت بازرگانی صحه گذاشتند و وزیر را 
نیز برایش تعیین کردند. او اضافه کرد: اصلی ترین 
دلیل مخالفت با احیای وزارت بازرگانی این 
است که باید قوانین قبلی مبتنی بر تاکید بر 
کوچک سازی دولت و همچنین واگذاری بخش 
بازرگانی کشاورزی به وزارت جهاد و بسیاری 
از قوانینی که در این زمینه تصویب شده است 
ملغی گردد امری که از نظر مالی به صرفه نیست 
و از نظر زمانی نیز بازگشت به عقب همراه خواهد 
بود و با حضور دستوری دولت در ارکان مختلف 
جامعه و قیمت گذاری ها عجین خواهد شد در 
حالی که در شرایط فعلی حاکم بر جامعه واقعا 

نیاز به پرداختن این امر نیست و بهتر است به 
جای اینکه وزارتخانه را نصف کنیم، وزیر قَدَرتر بر 
مسند این وزارتخانه بنشانیم تا با مدیریت مطلوب 
فرمان صنعت و معدن و بازار را به دست گیرد و 
فقط به وعده ها در این زمینه بسنده نکند و شاید 
در این میان فردی کاردان در قالبِ معاونت 
بازرگانی و نه وزیر، همان کاری را انجام دهد 

که از اجرای طرح تفکیک به دنبال آن هستیم. 
 بازگشت رانت ها 

با  کرد:  اضافه  اقتصادی  کارشناس  این 
راه اندازی وزارت بازرگانی پیچ و خم های دریافت 
مجوزها و مبادلات تجاری اضافه می شود و 
سرعت انجام کارها با کاغذبازهای و گذر از 
روال اداری فراوان کاهش می یابد تا اینکه باز 
هم همانند سابق برخی از فعالان اقتصادی 
عطای فعالیت اقتصادی در کشور را به لقایش 
می بخشند. علاوه بر این اختلاف نظرها بین این 
دو وزارتخانه به ویژه در حوزه صادرات باز هم به 
ایجاد رانت ها و مشکلاتی منتهی خواهد شد که 
پیش از ادغام وجود داشت و باعث شده بود که 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان همواره به دنبال 
انطباق خود با قوانین موجود در این دو وزارتخانه 
و حتی وزارت جهاد باشند. کاظمی توضیح داد: 
تفکیک دو وزارتخانه فقط آدرس غلط دادن است 
و در تضاد با سیاست های کلی بخش کشاورزی 
است، در حالی که می توانستیم خلأهای موجود 
در این بخش را با مدیریت صحیح، بهره گیری از 
نیروهای کاردان تر و به کارگیری بازوهای اجرایی 
قوی تر راهکارهای مناسب و عملیاتی ارائه دهیم 
با تفکیک دو وزارتخانه فقط دامنه مشکلات را 
وسیع تر و هزینه ها را بیشتر می کنیم و به فربه 
شدن هرچه بیشتر دولت کمک می کنیم. این 
کارشناس تفکیک دو وزارتخانه را برخلاف 
شعارهای حاکمیتی دانست و افزود: پرداختن 
به جدایی وزارت بازرگانی و صنعت و معدن 
فقط وقت گذرانی است، در حالی که چنانچه 
از ظرفیت های بخش خصوصی و دانش بنیان ها 
و استارتاپ ها در بخش های مختلف در وزارت 
صمت به نحو بهینه استفاده کنیم بسیاری از 
مشکلات حل خواهد شد و در حقیقت بیشتر 
به به کارگیری بهینه مغزها و افکار جدید در 
این وزارتخانه داریم تا بدون شعارزدگی و انجام 
اقدامات صوری، ارابه صنعت و معدن را همره با 
وزارت بازرگانی در یک بدنه واحد تحت عنوان 
»وزارت صمت« به سرمنزل مقصود برسانیم، چرا 
که پرداختن به مسائل صوری وزارتخانه در حالی 
که جهان در مسیر هوشمندسازی در قسمت های 
مختلف و گام برداشتن در دهکده جهانی حرکت 
می کند، وسعت دادن به شکل ظاهری دولت ها 

امری منطقی نیست. 

  هزینه 5 هزار میلیارد تومانی تفکیک
ابوالفضل ابوترابی، نماینده مردم نجف آباد و 
تیران و کرون در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه ایران بیشترین ادغام و تفکیک وزارتخانه ها 
را دارد بیان کرد: به اسم اصلاح ساختار به دنبال 
ادغام و تفکیک هستیم که در واقع این بازی 
اسامی و عناوین است و برای بهبود امور نیازی به 
ادغام و تفکیک نیست. باید بین تولید، صنعت و 
واردات تعادل ایجاد کرد، تفکیک وزارت بازرگانی 
کار اشتباهی است، چراکه برای تفکیک وزارت 
بازرگانی ۵ سال زمان لازم است تا زیرساخت ها در 
شهرستان ها فراهم شود و برآورد مرکز پژوهش ها 
این است که برای تفکیک ۵ هزار میلیارد تومان 
هزینه خواهد داشت. ابوترابی با بیان اینکه تفکیک 
وزارت بازرگانی خلاف قانون برنامه ششم توسعه 
است، گفت: طبق قانون برنامه ششم باید ۱۵ 
درصد دولت کوچک شود و تصویب وزارت 

بازرگانی نیازمند دو سوم رأی مجلس است. 
  احیای واردات دولتی و گرانی ها

روح اله ایزدخواه، نماینده مردم تهران در 
مخالفت با کلیات لایحه دو فوریتی تشکیل وزارت 
بازرگانی گفت: هرچه واردات افزایش پیدا کند 
فشار به ارز را شاهد خواهیم بود و بحران ارزی 
بیشتری برای کشور شکل می گیرد و از سوی 
دیگر باعث گرانی ها می شود. تاکنون ۷ بار وزارت 
صنعت، معدن و تجارت ادغام و تفکیک شده است 
که در بسیاری از کشورها تجارت، تولید، بازرگانی 
و حتی اقتصاد در یک وزارتخانه دنبال می شود تا 
یکپارچگی سیاست های اقتصادی صورت گیرد. 
با تفکیک وزارت بازرگانی، هر زمان تنظیم بازار 
را پیگیری کنیم، وزارت بازرگانی عنوان می کند 
درگیر تفکیک است در شرایطی که وزارت صمت 
پول تغییر تابلوی خود را ندارد چطور می خواهیم 
هزینه تفکیک وزارت بازرگانی از صمت را انجام 
دهیم و تعزیرات، قیمت گذاری و تولید جای 
دیگری انجام می شود و واردات در کوتاه مدت 
نمی تواند تأثیرگذار باشد، بنابراین شاهد پر شدن 
انبارها خواهیم بود و در واقع واردات دولتی احیا 

می شود. 
  قائم مقام به جای وزارتخانه جدید

عبدالناصر درخشان دیگر نماینده مخالف 
در این خصوص گفت: این سیزدهمین ادغام 
و تفکیک است که در کشور ما مطرح می شود، 
تفکیک وزارت صمت و بازرگانی برای مهار تورم 
آدرس غلطی است و باید برای مدیریت تورم به 
سراغ بانک مرکزی و سازمان برنامه و بودجه برویم، 
چراکه افزایش نقدینگی عامل تورم است. بانک 
مرکزی برای رفع مشکلات سایر بانک ها دست به 
چاپ پول زد و اکنون با انتشار پول و اضافه کردن 
صفر در سیستم باعث شده است که واحد پولی 

کشور ۳۴ درصد افزایش پیدا کند. برای انضباط 
مالی باید درآمدهای واقعی داشته باشیم که در 
بودجه سنواتی شاهد کسری بودجه هستیم، چرا 
که درآمدها غیرواقعی است اما هزینه ها واقعی 
است. یکی از موضوعات چالشی در کشور، منابع 
ارزی بلوکه شده است که در اختیار ما نیست اما 
ریال تبدیل شده آن به عنوان درآمد فرضی در نظر 
گرفته می شود، اگر به دنبال مهار تورم هستیم 
تا ریال های منابع ارزی بلوکه شده جذب نشده 
است نباید برای آن برنامه هزینه ای نوشت. اگر این 
شائبه وجود دارد که وزیر نمی تواند ۳ مقوله تولید، 
صادرات و واردات را هدایت کند با اصلاح ساختار و 
مهندسی ساختار وزارت صمت، قائم مقام هایی در 
حوزه های مختلف در نظر گرفته شود تا مدیریت 
همه جانبه و یکپارچه صورت گیرد، رأی موافق به 
تشکیل وزارت بازرگانی اشتباه تاریخی است که 
مجلس انقلابی به سمت این اشتباه نخواهد رفت. 

  موافقان لایحه چه گفتند؟
فتح ا... توسلی، نماینده موافق درباره ضرورت 
تشکیل وزارت بازرگانی گفت: تکالیفی به وزارت 
جهاد کشاورزی داده شده که هیچ ارتباطی با 
وظیفه ذاتی این وزارتخانه ندارد. از طرفی تکالیفی 
هم به وزارت صمت داده شده که هیچ سنخیتی 
با این وزارتخانه ندارد. به رغم وجود وزارتخانه 
صمت، وضعیت بازار اوضاع خوبی ندارد و رها شده 
است، دیپلماسی اقتصادی را ببینید، هیچ متولی 
برای کنترل بازار وجود ندارد. چه کسی باید بر 
تنظیم بازار نظارت داشته باشد؟ این سوالی بوده 
که در افکار عمومی وجود دارد، بنابراین در این 
شرایط تشکیل وزارتخانه بازرگانی یک ضرورت 
است. وزارت صمت نه به حوزه صنعت و معدن 
رسیدگی می کند و نه به حوزه تجارت!همچنین 
محمدرضا صباغیان نیز دیگر موافق کلیات لایحه 
تشکیل وزارتخانه بازرگانی گفت: در حال حاضر 
بازار درست و مناسبی نداریم و همه بر این موضوع 
اتفاق نظر داریم که وزارت صمت وظیفه ذاتی 
خود را به درستی انجام نمی دهد. اینکه قیمت ها 
در بازار مناسب نبوده است و اینکه دولت فعلی و 
دولت قبلی این لایحه را پیشنهاد داده اند، به چنین 
نتیجه ای رسیدند که باید وضعیت فعلی بازار تغییر 
کند. او با بیان اینکه من با تشکیل وزارتخانه ها 
و سازمان های مختلف مخالفم ولی در این مورد 
نظرم این است که باید وزارتخانه بازرگانی تشکیل 
شود تا به وضعیت نابسامان فعلی پایان دهد. 
علی اکبر کریمی نیز دیگر موافق کلیات لایحه 
تشکیل وزارتخانه بازرگانی گفت: حوزه تجارت 
و بازرگانی یک امر فرابخشی است و باید یک 
وزارتخانه مشخصی در این رابطه داشته باشیم و 
نمی شود در کنار یک بخش خاص مانند صنعت 
و معدن، بازرگانی نیز وجود داشته باشد. امروز 
در تنظیم بازار شاهد متولی مشخصی نیستیم و 
روی هر محصولی دست می گذاریم، وزارت جهاد 
کشاورزی سلب اختیار می کند و وزارت صمت 
نیز این موضوع را انکار! بنابراین باید یک مدیریت 
واحد و پاسخگو وجود داشته باشد و در حال حاضر 
شاهد این موضوع در وضعیت بازار نیستیم. وزارت 
بازرگانی باید بسترساز صادرات باشد. امروزه در 
هر شهر و روستایی اولویت و دغدغه مردم کنترل 
تورم و گرانی است، لذا کنترل بازار نیاز به متولی 
دارد که در استان ها هیچ ساختاری برای تنظیم 
بازار وجود ندارد. اگر وزارت بازرگانی تشکیل شود، 
این ساختارها نیز ایجاد خواهد شد و می تواند بازار 
را تنظیم و کنترل کند و شاهد یک ساماندهی در 

بازار باشیم. 

»آرمان ملی« مزایا و معایب طرح جداسازی وزارت بازرگانی از وزارت صمت را بررسی می کند؛ 

تفکیکی با 5 هزار میلیارد تومان هزینه
   کارشناس اقتصادی: تفکیک دو وزارتخانه فقط آدرس غلط دادن است. در حالی که می توانستیم خلأهای موجود در این بخش را با مدیریت 

صحیح و به کارگیری بازوهای اجرایی قوی تر  حل کنیم  با تفکیک دو وزارتخانه فقط دامنه مشکلات را وسیع تر و هزینه ها را بیشتر می کنیم

  بازار اجاره این روزها برای مستأجرانی 
که مجبور به جابه جایی یا خانه اولی هستند، 
چیزی جز استرس و نگرانی ندارد. جیب های 
خالی مستأجران با رقم های گزافی که بعضی از 
مالکان تقاضا می کنند و مشاوران املاک نیز بر 
آتش آن می دمند، همخوانی ندارد. بررسی های 
میدانی نشان دهنده افزایش عجیب و غریب 
قیمت هاست و در این میان مالکان نگاه 
خوشایندی نیز به تعیین سقف اجاره بها از 
سوی دولت ندارند و ترجیح می دهند براساس 
برداشت خودشان از بازار، قیمت ملک خود 
را تعیین و در بازار عرضه کنند حالا شورای 
نگهبان تعیین سقف اجاره که دولت به دنبال 
قانونی کردن آن از طریق مجلس بود، مغایر 
اصل8۵ قانون اساسی اعلام کرد. نبود ضمانت 
اجرایی برای اعلام افزایش قیمت مصوب در 
حوزه مسکن موجب شده است تا دولت نتواند 
نقش تعیین کننده ای در بازار اجاره داشته 
باشد؛  بازاری که مستأجران خواهان ایفای 
نقش جدی دولت در آن هستند، چراکه بخش 
زیادی از حقوق شان را باید برای آن هزینه 
کنند و بعضا پولی برای مخارج دیگر برایشان 
باقی نمی ماند. بنابراین دولت به دنبال آن بود 
تا به صورت قانونی وارد این بازار شود. به گفته 

علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت از آنجا 
که دولت به طور مستقیم اختیاری برای تعیین 
سقف اجاره بها به شکل قانونی ندارد به دنبال 
آن بوده تا بتواند از طریق مجلس یا سایر مراجع 
ذیصلاح مانند شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا برای تعیین سقف اجاره بها اقدام و آن 

را کنترل کند. 
  مخالفت شورای نگهبان با تعیین 

سقف اجاره
طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و 
اجاره بها ازجمله طرح های مهم در حوزه مسکن 
است که مسئولان و نمایندگان مجلس امید 
زیادی برای کنترل بازار مسکن به آن بسته اند. 
یکی از موضوعات مطرح در این تعیین سقف 
اجاره بها بوده است. این طرح با همکاری وزارت 
راه وشهرسازی و مجلس برای کنترل و آرامش 
بازار مسکن در ۲بخش خرید و اجاره در مجلس 
شورای اسلامی بررسی شد و پس از تصویب 
برای تأیید در اختیار شورای نگهبان قرار 
گرفت. براساس ماده8 طرح دوفوریتی کنترل 
و ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی، 
شورای عالی مسکن مکلف شده است هر 
ساله نسبت به تعیین سقف یا میزان افزایش 
اجاره بها و قرض موضوع شرط آن اقدام کند. 

شورای مذکور مکلف است تعیین سقف و 
میزان افزایش یادشده این ماده را تا قبل از 
پایان اردیبهشت هرسال اعلام کند، اما دیروز 
اعلام شده که شورای نگهبان تعیین سقف 
اجاره بها توسط شورای عالی مسکن  را مغایر 
اصل8۵ قانون اساسی می داند. در حقیقت، 
واگذاری بدون ضابطه تعیین سقف تعرفه قابل 
دریافت در هر معامله به آیین نامه مصوب هیأت 
وزیران، از سوی شورای نگهبان مغایر اصل8۵ 

قانون اساسی شناخته شد. 
  مشکل حل می شود؟

یک مقام آگاه در وزارت راه وشهرسازی 
در گفت وگو با همشهری درخصوص اینکه 
شورای نگهبان تعیین سقف اجاره بها را مغایر با 
اصل8۵ قانون اساسی اعلام کرده، گفت: مسأله 
خاصی نیست و با یک اصلاح جزئی قابل رفع 
است و همین هفته توافقات و اصلاحات لازم 
انجام خواهد شد. شورای نگهبان تنها به مغایر 
بودن این ماده با اصل8۵ ایراد گرفته است. بر 
مبنای اصل8۵، مجلس نمی تواند اختیارات 
قانونگذاری خود درخصوص قیمت گذاری 
را به صورت کلی به دولت تفویض کند و باید 
ضابطه بگذارد، لذا چون در ماده)۱( مجلس، 
دولت را مکلف کرده که قیمت گذاری کند 
آن هم بدون حدود و ثغور، به آن ایراد وارد 
کرده است.  وی افزود: شورای نگهبان خواستار 
این است که مجلس مشخصا حدود و ثغور 

قیمت گذاری را مشخص کند و می گوید 
مجلس ضابطه ای بگذارد تا مبتنی بر آن دولت 
قیمت گذاری کند. در واقع مجلس نمی تواند 
بدون تعیین حدود و ثغور، کار قیمت گذاری 
را به دولت واگذار کند. مجلس باید مشخص 
کند که دولت چند درصد می تواند قیمت 
را افزایش دهد. به گفته او، تمام ایراداتی که 
شورای نگهبان گرفته است و برایش مبهم 

است قابل حل است. 
  با شورای نگهبان به تعامل خواهیم 

رسید
عبدالجلال ایری، سخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس نیز در گفت وگو با همشهری 
در خصوص اینکه شورای نگهبان تعیین سقف 
اجاره بها را مغایر با اصل8۵ قانون اساسی اعلام 
کرده، گفت: هنوز پیوست شورای نگهبان به 
مصوبه طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و 
اجاره بها به دست ما نرسیده است که ببینیم 
ایراد اساسی به ماده)۱( و سایر بندها و تبصره ها 
چیست. آنچه مدنظر ماست این است که در 
مواقعی که شرایط بحرانی است و نیاز به ورود 
مجلس و دولت است شورای عالی مسکن، به 
ماجرا ورود داشته باشد و قیمت تعیین کند. 
البته قطعا در این ارتباط با شورای نگهبان به 
تعامل خواهیم رسید و مصوبه ظرف ۳هفته 
آینده تدوین نهایی خواهد شد. آیین نامه هم 

تدوین شده است. 

مستأجران؛ چشم انتظار حمایت


